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سيمان دوباره اوج گرفت

همانند سال گذشته محدوديت هاي ايجاد 
سيمان  و  فولاد  کارخانجات  برق  براي  شده 
منجر به گران شدن اين کالاها در بازار شده؛ به 
نحوي که قيمت سيمان در خرده فروشي ها از 
حدود پاکتي 50 هزار تومان به 65 هزار تومان 
و در مناطقي تا 90 هزار تومان رسيده است.
از اعمال محدوديت برق صنايع فولادي  پس 
و سيماني، سازندگان مسکن از افزايش 2000 
مي دهند  خبر  ميلگرد  کيلوگرم  هر  توماني 
از کيلويي 18 هزار  قيمت ها  و مي گويند که 
هزار  کيلويي 20  به  اخير  روزهاي  در  تومان 
نيز  اين نرخ  افزايش  تومان رسيده و احتمال 
وجود دارد. نوسان بازار مصالح ساختماني پس 
سال  که  داده  رخ  شرايطي  در  برق  قطعي  از 
گذشته نيز همين شرايط حاکم شد. در روزهاي 
اخير عبدالرضا شيخان ـ دبير انجمن سيمان 
هشدار داده بود که در صورت محدوديت 50 
درصدي برق واحدهاي سيماني، قيمت سيمان 
افزايش خواهد يافت و ظاهرا همين اتفاق نيز 
روز  چند  تا  که  سيمان  است.قيمت  داده  رخ 
قبل کمتر از 50 هزار تومان در هر پاکت بود 
بر اساس گزارش هاي ميداني به حدود 65 هزار 
نابسماني  دليل  به  البته  است.  رسيده  تومان 
بازار، شنيده ها حاکي از آن است که در برخي 
مناطق قيمت ها به پاکتي 90 هزار تومان نيز 

رسيده است.
قطعي برق بهانه گراني است

را  انتقاداتي  بعضا  که  مسکن  سازندگان 
به توليدکنندگان فولاد و سيمان دارند، مدعي 
هستند که اين شرکتها قطعي برق را بهانه اي 
براي افزايش قيمت مي کنند و قبل از قطعي 
نيز ظرفيت خود را تا 60 درصد کاهش داده 
بودند. در اين خصوص فرشيد پورحاجت ـ عضو 
هيات مديره کانون انبوه سازان به ايسنا گفت: 
در بخش توليد مصالح ساختماني، افرادي به 
صورت کاملا هدفمند به دنبال افزايش قيمت 
هستند و نظارتي هم بر عملکرد آنها نيست.
وي با بيان اينکه گراني مصالح ساختماني باعث 
افزود:  مي شود  مسکن  بازار  در  اختلال  ايجاد 
مي شوند،  گران  فولاد  و  سيمان  مي آيد  باد 
قطعي  مي شوند.  گران  مجددا  مي ايستد  باد 
برق بهانه است، وگرنه اطلاع داريم که برخي 
توليدکنندگان مصالح ساختماني چند روز قبل 
اعمال محدوديتها  نيز ظرفيت توليد خود را 
به 40 درصد رساندند.پورحاجت با بيان اينکه 
هزار   900 به  کارخانه  درب  سيمان  تن  هر 
پاکت  هر  واقع  در  گفت:  است  رسيده  تومان 
سيمان  درب کارخانه 45 هزار تومان است، 
به اين عدد 9 درصد ماليات بر ارزش افزوده، 
هزينه هاي حمل و نقل، سود واسطه ها، کارگر 
و غيره هم اضافه مي شود. نهاده هاي ساختماني 
و  شده  بازي  بورس  و  بازي  سفته  بازي  وارد 
سوءاستفاده هايي از اين فرآيند صورت مي گيرد.

بازار سيمان در قبضه 30 نفر؟
مصالح  بازار  به  سازندگان  انتقادات 
که  شود  مي  مطرح  شرايطي  در  ساختماني 
توليدکنندگان  انجمن  رييس  گذشته  سال 
صنعت سيمان از وجود 30 نفر واسطه سيمان 
نابود  را  توليدکننده  و  کننده  مصرف  که 
کرده اند سخن گفت. به گفته جمارانيان اين 
بازار سيمان  که  است  از 15 سال  بيش  عده 
را در دست دارند.در عين حال توليدکنندگان 
بازار  اين  نوسانات  براي  استدلالاتي  سيمان، 
دارند. عبدالرضا شيخان ـ دبير انجمن صنفي 
به  قبل  روز  کارفرمايان صنعت سيمان، چند 
ايسنا گفته بود: به هر ميزان مگاوات برقي که 
سال گذشته کارخانه هاي سيمان مصرف برق 
تعلق خواهد  آن  امسال 50 درصد  داشته اند، 
که  شد  خواهد  سبب  موضوع  اين  گرفت. 
کارخانه هاي سيمان نتوانند توليد خود را ادامه 
دهند و توليد کلينکر آن ها که براي فعاليت 
شد.  خواهد  متوقف  است،  برق  به  نياز  کوره 
چنانچه برق مورد نياز براي توليد کلينکر تامين 

نشود، قطعا توليد متوقف خواهد شد.  
توليد،  خواب  با  کرد:  نشان  خاطر  وي 
کاهش توليد در کشور جدي خواهد شد که اين 
موضوع بزرگترين علت افزايش قيمت در بازار 
آزاد خواهد بود. ما به عنوان توليدکننده از طريق 
بورس کالا سيمان خود را عرضه مي کنيم و 
تاثيري براي ما نخواهد داشت و درآمد مازادي 
براي ما ايجاد نخواهد کرد اما سبب التهابات در 
بازار آزاد مي شود.  همچنين برخي واحدهاي 
کاهش  به  نسبت  فولاد  توليدکننده  بزرگ 
شديد توليد با توجه به ميزان محدوديت هاي 
اعمال شده هشدار دادند. فولاد خراسان اعلام 
کرد: پيش بيني مي شود در صورت اعمال اين 
محدوديت، توليد و فروش شمش پيش بيني 
ترتيب  به  براي دوره چهار ماهه مذکور  شده 
داشته  و 30 درصد کاهش  حدود 60 درصد 
باشد.با وجود اين شرايط، نابساماني بازار مصالح 
ساختماني مي تواند بخش مسکن را به عنوان 
يک حوزه پيشران تحت تاثير قرار دهد. در حال 
حاضر دولت پروژه چهار ميليون واحدي نهضت 
ملي مسکن را در دستور کار خود قرار داده که 
همين حالا هم از گراني نهاده هاي ساختماني 
رنج مي برد. پيمانکاران اين طرح مي گويند که 
هر نوع افزايش قيمت مصالح ساختماني گذشته 
از آنکه مي تواند پروژه ها را با رکود مواجه کند، 
اثرات سوئي بر قيمت تمام شده واحدها خواهد 

داشت که بار آن بر دوش متقاضيان مي افتد.
روستاييان و کابوس گراني مصالح

که  گروههايي  مهمترين  از  يکي  شايد 
مي بينند  آسيب  ساختماني  مصالح  گراني  از 
روستايياني هستند که قصد نوسازي و بهسازي 
آبان سال گذشته  از  دارند.  را  واحدهاي خود 
روستاييان در انتظار افزايش سقف تسهيلات 
از 100 به 200 ميليون تومان با نرخ سود 5 
درصد هستند و هنوز سازمان برنامه و بودجه 
اين  سود  مابه التفاوت  پرداخت  ضمانت نامه 
حالي  در  اين  است.  نکرده  ارايه  را  تسهيلات 
نهاده هاي  کنون  تا  گذشته  سال  از  که  است 
ساختماني حدود 40 درصد افزايش قيمت را 

تجربه کرده اند.

وزير بهداشت؛

 ارز 4200 توماني دارو 
حذف نمي شود

وزير بهداشت با بيان اينکه تامين داروهاي 
مورد نياز مردم در اولويت است از تداوم روند 
تامين دارو با ارز 4200 توماني خبر داد.بهرام 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزير  اللهي  عين 
 ( ديروز  نشست  در  حضور  از   بعد  پزشکي 
بهداشت  کميسيون  خرداد(   23 دوشنبه، 
جمع  در  اسلامي  شوراي  مجلس  درمان  و 
به  پاسخگويي  براي  امروز  گفت:  خبرنگاران، 
سوالات نمايندگان در کميسيون حاضر شدم 
و سوالات در مورد کمبودها، نيازها و مشکلاتي 
بود که در مناطق مختلف داشتند و قرار شد 
آخرين  مورد  در  کنيم.وي  پيگيري  را  آنها 
وضعيت تامين داروهاي مورد نياز مردم، گفت: 
در مورد اين موضوع امروز با ستاد تنظيم بازار 
جلسه داشتيم و برنامه داريم داروهاي مورد نياز 
مردم را تامين کنيم و همچنين بيمه ها پوشش 
را به سمتي ببرند که مشکل مردم را حل کنند 
و بار اضافه اي براي مردم به همراه نداشته باشد.

رييس اتاق اصناف ايران:

تنفس يک ساله مالياتي اصناف 
در دستور کار مجلس

تنفس  گفت:  ايران،  اصناف  اتاق  رييس 
يک ساله مالياتي اصناف به مجلس مي رود و 
ماه  تير  تا 15  اصناف  مالياتي  اظهارنامه  ارائه 

تمديد شد.
مشترک  نشست  در  ممبيني  سعيد 
درآمد  بر  ماليات  خصوص  در  هم انديشي 
امور  سازمان  رويکرد  گفت:  صنفي،  مشاغل 
مالياتي کشور امسال براي تعيين ماليات سال 
واحدهاي  بانکي  تراکنش هاي  مبناي   1400
موضوع  اين  است.  صنفي  موديان  و  صنفي 
انتقاد جامعه اصناف قرار  به چند دليل مورد 
گرفته است. نخستين دليل عدم اطلاع رساني 
کافي به موديان در گذشته است. به اين معنا 
فروش  معناي  به  لزوما  تراکنش ها  بعضا  که 
محصول نبوده است. دوم اينکه در اولين سال 
از اجراي اين قانون شاهد برداشت هاي متفاوت 
و نظرات متناقض از قانون در استان ها هستيم. 
اين موجب سردرگمي موديان شده است. به 
اين علت مکاتباتي از سوي اتاق اصناف ايران 
با وزير امور اقتصادي و دارايي، شخص رئيس 
مجلس  و  اجرايي  مقامات  ساير  جمهوري، 
شوراي اسلامي انجام شده است.وي گفت: به 
موافقت کردند  رئيس جمهوري  دليل  همين 
که سقف استفاده از ماده 100 قانون ماليات 
مستقيم را تا 4.8 ميليارد تومان افزايش دهند 
تا تعداد بيشتري از موديان تحت پوشش اين 
اصناف  اتاق  گيرند.رئيس  قرار  قانوني  مزيت 
ايران گفت: به دليل اين تفاوت تفاسير از قانون 
در استانها از رئيس جمهوري خواستيم تا براي 
ثبات آرا و رسيدگي به وضعيت مالياتي موديان 
مالياتي  اظهارنامه  ارائه  براي  بيشتري  فرصت 
بدهند که مورد موافقت رئيس جمهوري قرار 
گرفت و امروز نيز وزير امور اقتصادي و دارايي 
15 روز فرصت ارائه اظهارنامه مالياتي اصناف و 
افزود:  از تبصره 100 تمديد شد.وي  استفاده 
که  است  اين  است  اصناف  انتظار  مورد  آنچه 
عدالت مالياتي با بررسي هزينه و درآمد اجرايي 
شود و نه اين که صرفا به تراکنشهاي بانکي 
در  اين  بر  علاوه  شود.  ماليات  تعيين  معيار 
خصوص ضرايب سود مشاغل مختلف، اصناف 
مطالباتي دارند که با تعديل هايي که ديروز در 
جلسه از سوي وزير اقتصاد اعلام شد، انتظار 
مي رود که تا حدي نظرات اصناف تامين شود.

رئيس اتاق اصناف ايران گفت: با پيشنهاد 
وزير اقتصاد، از همين امروز در اتاق هاي اصناف 
کميته هاي مالياتي شکل خواهد گرفت تا به 
سرعت به مسائل و مشکلات مالياتي اصناف با 
حضور نمايندگان مجلس و سازمان امور مالياتي 

رسيدگي شود.

امکان ثبت نام جديد براي 
نهضت ملي مسکن وجود دارد؟
احتمال  از  شهرسازي  و  راه  وزارت 
ملي  نهضت  طرح  ثبت نام  سامانه  بازگشايي 
از  مسکن خبر داد و اعلام کرد: چنانچه بعد 
اتمام پالايش ها در پايان خردادماه متقاضياني 
جديد  ثبت نام  احتمال  کنند،  آمادگي  اعلام 
وجود دارد.معاونت مسکن و ساختمان وزارت 
بازگشايي سامانه  احتمال  از  و شهرسازي  راه 

ثبت نام طرح نهضت ملي مسکن خبر داد.
معاونت مسکن و ساختمان با اعلام اينکه 
نشاني  به  مسکن  حمايتي  طرح هاي  سامانه 
سال  دوم  نيمه  کل  براي   ir.mrud.saman
بوده  باز  متقاضيان  از  نام نويسي  براي   1400
است و تمامي متقاضيان فرصت يافتند تا در 
است  کرده  اعلام  کنند،  ثبت نام  سامانه  اين 
که چنانچه در آينده متقاضيان جديدي براي 
ثبت نام در طرح نهضت ملي مسکن باشند، در 
خصوص بازگشايي سامانه مذکور تصميم گيري 
ملي  نهضت  طرح  در  آمار  شد.طبق  خواهد 
و يک  از 28 مهرماه سال 1400  مسکن که 
مسکن  توليد  جهش  قانون  ابلاغ  از  بعد  ماه 
روند   1400 اسفند   29 تا  و  شد  بازگشايي 
و  يافت 5 ميليون و 490 هزار  ادامه  ثبت نام 
تعداد 3  اين  از  و  کردند  نام نويسي  نفر   166
ميليون و 360 هزار و 153 نفر حائز شرايط 
و  مالکيت  نداشتن سابقه  )فرم ج سبز،  اوليه 
عدم استفاده از تسهيلات دولتي( شدند. تهران 
بيشتر آمار ثبت نام کنندگان و شرق سمنان 
خود  به  را  کنندگان  ثبت نام  ميزان  کمترين 
پايان  تا  ابتداي سال  از  است.  داده  اختصاص 
خردادماه زمان پالايش متقاضيان ثبت نام شده 
تعيين شده است و ادارات کل راه و شهرسازي 
ملي  نهضت  طرح  ثبت نامي هاي  نتايج  بايد 
مسکن را به ستاد  وزارتخانه اعلام کنند.پايان 
خردادماه زمان اتمام پالايش هاست و نتايج به 
اطلاع ثبت نام شدگان و حائزان شرايط خواهد 

رسيد.

اخبار اخبار
وزير جهاد کشاورزي گفت: اتفاقاتي که در حوزه امنيت غذايي در 
جهان بعد از جنگ اوکراين رخ داده است، نشانگر اين است که توليد 
کالاهاي اساسي در داخل کشورها و پايداري امنيت غذايي بسيار حائز 

اهميت است.
سيدجواد ساداتي نژاد صبح ديروز در مراسم افتتاح پارک علم و 
فناوري کشاورزي و منابع طبيعي مستقر در مرکز آموزش عالي امام 
خميني)ره( کرج اظهار داشت: ديروز با افتتاح پارک علم و فناوري منابع 

طبيعي واقع در کرج اتفاق خوبي در حوزه کشاورزي رخ داد.
وي با بيان اينکه »امسال توسط مقام معظم رهبري به عنوان سال 
دانش بنيان نام گذاري شده است«، افزود: بر اين اساس سازمان تحقيقات 
کشاورزي )تات( کار بسيار خوبي را رقم زده است تا محلي براي فعاليت 
کشاورزي و استقرار استارت آپ ها باشد. شرکت هايي که قرار است در 
پارک و علم فناوري مستقر شوند با نمونه کارهايي امروز دستاوردهاي 

خوبي ارائه کردند.
وزير جهاد کشاورزي با اشاره به فعاليت اين شرکت ها در بخش هاي 
مختلف مانند واکسن خاطرنشان کرد: ضمن اينکه در استفاده از ضايعات 
مربوط به کودهاي زيستي که بخش بسيار مهمي است بايد استفاده از 
کودهاي زيستي را توسعه دهيم و شرکت خدمات حمايتي ما از سال 
گذشته اين کار را آغاز کرده و در سبد حمايتي کودي خود قرار داده 

است تا کشاورزان از آن استفاده کنند.
ساداتي نژاد با ابراز اينکه »اين رويکرد يک رويکرد پيش برنده است«، 
گفت: مشکل حوزه کشاورزي ما عدم رسوخ دانش و فناوري بوده است 
و پارک علم و فناوري کشاورزي با هدف حل اين معضل راه اندازي شده 

است.
وي با تصريح به لزوم راه اندازي دهکده هاي فناوري عنوان کرد: اميد 

است اين مهم در کل کشور با راه اندازي دهکده ها و مزارع نوآوري، نواحي 
علم و فناوري و با کمک وزارت علوم و تحقيقات فناوري و معاونت علم 
و فناوري رئيس جمهور توسعه يابد، چراکه اين امر بر پايه آيين نامه اي 
است که در ابتداي سال توسط دولت با 19 بند مورد تصويب قرار گرفت 
که مي تواند حوزه دانش و کشاورزي را در بخش کشاورزي مورد حمايت 
خود قرار دهد.وزير جهاد کشاورزي گفت: از تمام نخبگان به خصوص 
جوانان نخبه و دانشگاهيان و محققين دعوت مي کنيم به اين عرصه ورود 
کنند، براي اينکه حوزه دانش و فناوري در کشاورزي و مجموعه پارک ها 
و سازمان تات نيز، برنامه هاي بسيار خوبي در سال جاري براي حمايت از 

حوزه علم و فناوري به خصوص در بخش هوشمندسازي دارند.
وي با اظهار اينکه »پيام شعار امسال مقام معظم رهبري در بحث 
توليد، دانش بنيان و اشتغال آفريني و تأکيدي که در حوزه توليد داخلي 
اضافه کرد: چراکه  براي مردم و کشاورزي ملموس تر است«،  داشتند 
اتفاقاتي که در حوزه امنيت غذايي در جهان بعد از جنگ اوکراين رخ 
داده است، نشانگر اين است که توليد کالاهاي اساسي در داخل کشورها 

و پايداري امنيت غذايي بسيار حائز اهميت است.
ساداتي نژاد خاطرنشان کرد: لذا بر اين پايه از ابتداي سال با افزايش 
قيمت خريد تضميني گندم اين پيام را دولت به کشاورزان داد که از 

توليد کالاهاي اساسي و غلات پايه در کشور حمايت مي کند.
وي ادامه داد: کشاورزي قراردادي را که يک کار محوري در حوزه 
خودکفايي کالاهاي اساسي در دولت سيزدهم است در کشور توسعه 
خواهيم داد و در حوزه گندم تلاش بر اين است که کاشت گندم در 

کشور را به صورت قراردادي پيش ببريم.
وزير جهاد کشاورزي گفت: در حوزه توليد دام گوشت قرمز و طيور 
با توليد قراردادي پيش خواهيم رفت که توليدکننده ما بدون دغدغه بر 
حوزه توليد تمرکز کند، چراکه اولاً معيشت کشاورز ما بهتر مي شود و 
توليد داخلي افزايش مي يابد و ارزبري براي واردات محصول از خارج 

کشور کاهش مي يابد.
وي با يادآوري اينکه »يکي از موضوعاتي که اين مسئله را پايدار 
مي کند حوزه دانش و فناوري است«، تصريح کرد: در اين راستا سازمان 
»تات« کارهاي بزرگي را در کشور انجام داده است، به عبارتي اگر »تات« 
را در حوزه کشاورزي ايران نداشتيم اکنون بسياري از بذرهاي ما وجود 
نداشت.وي گفت: راه اندازي پارک علم و فناوري کشاورزي و منابع طبيعي 
به صورت مشترک با معاونت علم و فناوري و برپايه ظرفيت هاي سازمان 
تات يک رهيافت پيش برَنده است براي اينکه شرکت هاي دانش بنيان و 

استارت آپ ها فعاليت داشته باشند.
وزير جهاد کشاورزي اظهار کرد: در حوزه صادرات نگاه کلي ما اين 
است که محصولات آب برَ را با کشت فراسرزميني توليد و وارد کنيم، 
ضمن اينکه محصولاتي که در داخل کشور توليد مي شوند محصولات 

استراتژيک و کم آب برَ باشند.

وزير صمت گفت: از نمايندگان تقاضا داريم که ما را به لحاظ وضع 
موجود ارزيابي نکند بلکه به لحاظ حرکت، جهت و سرعت ارزيابي کند بحث 
تورم و وضعيت صنعت محصول امروز نيست بلکه ساليان سال است که ما با 

اين مشکلات مواجه هستيم.
سيدرضا فاطمي امين در جلسه علني ديروز مجلس شوراي اسلامي و 
در پاسخ به سوال نماينده بجنورد در خصوص ضعف عملکرد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در کنترل قيمت کالا ها و عدم توانايي در پشتيباني از صاحبان 
صنايع و بهره برداران معدن بيان کرد: ما در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با 16 مشکل مواجه هستيم؛ عدم تناسب قوانين و مقررات، پايين بودن 
بهره وري، تورم بالا، وابستگي نرخ کالا ها به نرخ ارز، بالابودن سهم قاچاق همه 
از جمله مواردي است که دست به دست هم داده و مشکلات را در سطح 

جامعه ايجاد کرده است.
وي گفت: مسائل ريشه اي ساليان طولاني است که بر روي هم انباشته 
شده است. در چهار سال پاياني دولت گذشته وزارت صنعت، معدن و تجارت 

پنج سرپرست داشته است.
وي در ادامه اظهار کرد: اولين بحث مربوط به بازار است. نرخ تورم در 
طول 50 سال گذشته همواره رشد داشته است و در برخي از سال ها به بالاي 
30 رسيده است. ما نمي توانيم با کار هاي جزئي تورم را کنترل کنيم بلکه براي 
کنترل تورم نيازمند اصلاح ساختار و انجام اقدامات ريشه اي هستيم. ما شاهد 

هستيم که با بالارفتن نرخ دلار ميزان تورم نيز افزايش مي يابد.
فاطمي امين در ادامه با بيان اينکه در سه جا اقتصاد ما تحت تاثير نرخ 
ارز است، اظهار کرد: اولين جا مربوط به مواد اوليه است که با بالارفتن دلار 
قيمت مواد اوليه وارداتي نيز بالا مي رود. محل ديگر که معمولا پنهان است 
اين بوده که ما با دست خودمان سازوکار هايي را ايجاد کرديم که قيمت هاي 
داخلي به دلار متصل شده است. ما شاهديم که با بالارفتن قيمت نفت و گاز، 

مواد پتروشيمي افزايش قيمت خواهد داشت.
وزير صنعت، معدن و تجارت در ادامه تصريح کرد: مساله بعدي تورم 
انتظاري است زماني که نرخ ارز بالا مي رود مردم نيز به دنبال حفظ ارزش 
پول خود هستند. همه اين عوامل دست به دست هم داده تا اقتصاد ما به 
شدت تحت تاثير نرخ ارز قرار گيرد. براي درمان اين وضعيت نيازمند اقدامات 
ريشه اي هستيم. مادامي که اين مسائل را اصلاح نکنيم وضعيت همين است.

وي ادامه داد: ما 14 بازار داريم که چهار مورد آن مرتبط با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است 1_ کالا هاي منبع، 2_ کالا هاي واسطه اي، 3_ 

بازار خدمات و 4_ بازار ماشين آلات. ما در بازار و بخش توليد يک بحث گراني 
را داريم و يک بحث گرانفروشي را تجربه مي کنيم.

فاطمي امين در ادامه خاطرنشان کرد: ما بايد با يکسري از اقدامات 
جلوي گرانفروشي را بگيريم و با اقداماتي ديگر گراني را کنترل کنيم. اولين 
گام براي تنظيم بازار اين است که ما در صنايع بالادستي قيمت ها را مديريت 
کنيم و بايد به سمت مديريت بازار فولاد و پتروشيمي و محصولاتي که 
افزايش قيمت آن ها قيمت ساير کالا ها را نيز افزايش مي دهد برويم. مثلا 
گردش مالي بازار فولاد بيش از 550 همت است و بازار صنايع بيش از 1000 
همت مي باشد. ما با سازوکار ها و تعيين قواعدي توانستيم با وجود گراني فولاد 
در سطح جهاني قيمت ميلگرد و ورق را در ايران ثابت نگه داريم. اين يعني 

اصلاح ساختار.
وي ادامه داد: در حوزه لوازم خانگي شاهد هستيم که نمودار ها تا 
شهريورماه سال گذشته افزايش قيمت را نشان مي دهد، اما بعد از آن قيمت ها 
ثابت شده است. نکته جالب اين است که تورم در حوزه لوازم خانگي کمتر از 

نصف تورم کشور است. اين اقدامات با اصلاح ساختار انجام شده است.
وي ادامه داد: ما نقص هايي نيز داريم که بايد براي حل آن ها به سمت 
قانون گذاري برويم. مثلا بحث ماليات بر سود مازاد در ساير کشور ها اجرايي 
مي شود و در کشور ما نيز بايد اجرا گردد. در حوزه صنعت نيز بايد در سه جا 
از آن ها پشتيباني گردد در وهله ي اول تامين بازار فروش براي صنايع است 
وهله دوم سرمايه در گردش است و وهله سوم بحث مواد اوليه مي باشد. براي 
حمايت از صنعت بايد به اين سه حوزه توجه شود. بنده صراحتا مي گويم که 
در اين دولت هيچ واحد توليدي به خاطر کمبود ورق و فلزات دچار مشکل 

نشد.
وزير صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در حوزه سرمايه در گردش 
نيز اقداماتي انجام شد، اما واقعيت اين است که وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نمي تواند نظام بانکي را اصلاح کند، اما دو طرح خوب در اين 
زمينه اجرايي شد. در حوزه سرمايه گذاري نيز کار هاي گسترده اي انجام 
شده است. در بحث معدن نيز 9 اتفاق مهم رخ داده است يکي از آن ها 
واگذاري معادن به نفع مردم است براي اولين بار يکي از معادن مس به 
مزايده گذاشته شد و برنده موظف شد 40 درصد سهام را به مردم بدهد. 
مردم نيز در انفال شريک شدند يکي از اقدامات ديگر در بحث دريافت 
حقوق دولتي است. بسياري از فساد ها در حوزه معدن به نحوه دريافت 

حقوق معدني باز مي گشت که اصلاحاتي صورت گرفته است.

فاطمي امين در ادامه تاکيد کرد: يکي ديگر از کار ها تنقيح قوانين و 
مقررات در حوزه معدن بود. ما به قول هايي که داده ايم متعهد بوده و براي 
اجراي آن برنامه ريزي کرده ايم. گزارش عملکرد سه ماهه اول وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نيز به مجلس شوراي اسلامي ارائه مي شود. ما در زمان راي 

اعتماد با عدد و رقم صحبت کرده ايم تا پاسخگو باشيم.
وزير صمت گفت: در حوزه خودرو چندين مساله وجود دارد که بايد 
مورد توجه قرار گيرد. اول اين که خودرو مساله امروز يا ديروز ما نيست بلکه 
40 سال است که ما در اين صنعت با اين چالش مواجه هستيم. وزارت صمت 
برنامه دو ساله براي خودرو دارد. ما شاهد هستيم تا 18 خردادماه نسبت به 
سال گذشته 35 درصد عرضه خودرو افزايش داشته است و ميزان خودرو هاي 
ناقص از 125 هزارتا به 48 هزار تا رسيده است. ميزان توليد روزانه ايران 
خودرو به بيش از 2600 خودرو افزايش يافته است. رئيس جمهور در 11 
اسفندماه دستور ويژه اي را براي رسيدگي به صنعت خودرو صادر کرده است. 
ما نيز قبول داريم که وضعيت امروز صنعت خودرو به لحاظ کيفيت و قيمت 

قابل قبول نيست، اما به سمت اصلاح در حال حرکت هستيم.
وي گفت: از نمايندگان تقاضا داريم که ما را به لحاظ وضع موجود 
ارزيابي نکند بلکه به لحاظ حرکت، جهت و سرعت ارزيابي کند بحث تورم 
و وضعيت صنعت محصول امروز نيست بلکه ساليان سال است که ما با اين 

مشکلات مواجه هستيم.
وي ادامه داد: بنده مي توانستم با بخشي از کار هاي مديريتي عوام فريبي 
کنيم و صرفا ويترين را درست کنم، اما ما به سمت اصلاح ساختار رفته ايم. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت يکي از گسترده ترين وزارتخانه ها است که در 
بحث پوشاک، مواد غذايي، فولاد، صادرات و اصناف بايد برنامه ريزي داشته 
باشد. ما نيز از مشکلات مردم، گراني ها و بيکاري ها رنج مي بريم. حتي شب ها 
در خواب نيز ذهن ما مشغول مردم است و شبانه روز به دنبال راه حل مشکلات 
مي گرديم، اما مجلس شوراي اسلامي و دولت انقلابي بايد با همراهي و همدلي 

به سمت حل مشکلات برود.
فاطمي امين در پايان بيان کرد: در بحث معادن نيز ما اقدامات خوبي 
انجام داده ايم يکي از آن ها بحث اکتشاف است از سال گذشته پروژه اي را آغاز 
کرده ايم و بيش از 400 پهنه تعيين کرده به شناسايي ذخائر کشور اقدام 
شود. بنده صراحتا مي گويم که ما امروز دقيقا نمي دانيم چه ذخائر و معادني 
داريم. اولين گام ما بايد شناسايي معادن و ذخائر کشور باشد که در اين زمينه 

اقدامات آغاز شده است.

نجفي منش عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني: ارز 4200 توماني 
باعث شده بود علاقه به توليد از بين برود و هيچکس ديگر به دنبال 
توليد نباشد. به دنبال حذف ارز 4200 توماني و پرداخت يارانه به صورت 

مستقيم، ضريب جيني نيز کاهش خواهد يافت.
محمدرضا نجفي منش عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادآنلاين درباره معضلات ارز 4200 توماني، 
اظهار کرد: ارز 4200 جزو ضرر و زيان، ايجاد رانت و فساد و خروج ارز 

هيچ فايده اي براي کشور نداشت.
وي ادامه داد: فقط براي روغن حدود 2 ميليارد دلار ارز اضافه، 
صرف شد. يعني مصرف کشور عدد کمتري بود اما اين ارز باعث شده 
بود، مازاد نياز کشور روغن خريداري شود و در کشورهاي ديگر به فروش 

برسد.
نجفي منش بيان کرد: ارز 4200 توماني باعث شده بود علاقه به 
توليد از بين برود و هيچکس ديگر به دنبال توليد نباشد، از ابتدا گفتيم 

اين ارز بايد شناور باشد و بازار نرخ آن را تعيين کند.

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران افزود: البته اين را هم 
بايد گفت درحال حاضر به دليل اينکه فاصله بين ارز نيمايي و ارز آزاد 

وجود دارد، اگر به داد آن نرسيم مرکز فساد و رانت خواهد شد.
وي با اشاره به ضربه هاي ارز 4200 توماني به به توليد داخل، گفت: 
ارز 4200 انگيزه توليد داخل را از بين برده بود؛ به عنوان مثال در بخش 
کشاورزي و کشت مواد دامي، بخش عمده آن وارداتي است به همين 
دليل قيمت کالا براي کشاورزي ارزان وارد مي شد و براي کشاورز هم به 

صرفه بود به همين دليل کسي فکر توليد نبود.
نجفي منش با اشاره به کاهش ضريب جيني به دنبال حذف ارز 
4200 توماني، بيان کرد: دولت برنامه دارد تا اقشار آسيب پذير را به نوعي 
حمايت کند؛ به عنوان مثال فردي که قبلا روغن 17 هزار تومان خريدار 
مي کرد امروز بايد 47 هزار تومان پرداخت کند و دولت مابه التفاوت آن را 
به مردم پرداخت مي کند. به دنبال حذف ارز 4200 توماني و پرداخت 

يارانه به صورت مستقيم، ضريب جيني نيز کاهش خواهد يافت.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران ادامه داد: دولت براي 

تمام مردم، سالي حدود 12 ميليارد دلار ارز 4200 توماني براي کالاي 
اساسي تخصيص مي داد؛ اين حذف ارز 4200 توماني اتفاق خوبي بود 
و برنامه ريزي جديد دولت براي حمايت از مردم تصميم خوبي است اما 

مي توانست بهتر نيز باشد.
وي تصريح کرد: در سوئد، به عنوان نمونه يک خانواده 4 نفري براي 
حداقل زندگي به 10 هزار کرون هزينه دارد، اما درآمد اين خانواده 8 

هزار کرون است و دو هزار کرون ديگر را دولت پرداخت مي کند.
نجفي منش افزود: هزينه زندگي در شهر تهران با ساير شهرها و 
روستاها متفاوت است، فردي که در شهر ديگري زندگي مي کند هزينه 
حداقل زندگي آن کمتر از فردي است که در تهران زندگي مي کند و بايد 

براساس ميزان درامد و حداقل هاي زندگي از افراد حمايت شود.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران با بيان اينکه هرکسي 
براساس نيازي که دارد و درآمدش بايد از سمت دولت حمايت دريافت 
کند، خاطرنشان کرد: از آن فردي که درآمد کمتري دارد بيشتر حمايت 

شود و از آن فردي که درامد بيشتري دارد کمتر حمايت شود.

جديد  قيمت  ايران،  عشايري  هاي  تعاوني  اتحاديه  مديرعامل 
پيشنهادي خريد تضميني دام عشايري و روستايي را براي خريد بره 
زنده نر پرواري و خريد گوساله زنده نر پرواري به ازاي هر کيلوگرم 113 
تا 140 هزار تومان اعلام کرد.فضل خرم، مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي 
عشايري ايران، با تاکيد بر اينکه با توجه به افزايش قيمت نهاده هاي 
خوراک دام و تشديد خشکسالي نرخ خريد تضميني دام از عشاير نيازمند 
اصلاح بود، افزود: روز گذشته در نشست مشترک بين مسئولان وزارت 
جهاد کشاورزي و تشکل هاي مربوطه، پيشنهادها براي تعيين قيمت 
ارائه  جديد خريد تضميني دام از عشاير و روستائيان در سال جديد 
شد.وي ادامه داد: در اين جلسه براي خريد بره زنده نر پرواري و گوساله 
زنده نر پرواري از عشاير و روستائيان به ازاي هر کيلوگرم قيمت 113 تا 
140 هزار تومان پيشنهاد شد.خرم با بيان اينکه بره و گوساله خريداري 
شده بايد از نظر وزني در محدوده خاصي قرار داشته باشند، اظهار کرد: 
سال گذشته فقط بره هايي که 40 تا 55 کيلوگرم وزن داشتند خريداري 

مي شدند، وزن گوساله ها نيز مي بايست 400 تا 650 کيلوگرم مي بود، 
احتمال امسال نيز محدوديت وزني اجرا خواهد شد.

وي يادآور شد: قيمت هاي عنوان شده پيشنهادي بوده و تصميم 
نهايي درباره قيمت قطعي براي خريد تضميني دام از عشاير و روستائيان 
توسط ستاد تنظيم بازار تعيين و ابلاغ مي شود. خرم با بيان اينکه در 
ازاي بخشي از بهاي دام خريداري شده از عشاير و روستائيان، امکان 
دريافت نهاده هاي خوراک دام وجود دارد، افزود: سال گذشته به ازاي هر 
کيلوگرم دام مقدار مشخصي جو به دامدار تحويل داده مي شد که بخشي 
از ارزش دام را در بر مي گرفت.مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي عشايري 
ايران، زمان اجراي قيمت جديد براي خريد تضميني دام از عشاير و 
روستائيان را پس از ابلاغ توسط ستاد تنظيم بازار عنوان کرد که به 
احتمال بسيار در هفته آيند خواهد بود.خرم با توجه به تشديد خشکسالي 
و نبود مراتع کافي براي تعليف دام هاي عشاير ابراز اميداوري کرد که، 
طرح خريد تضميني با تعيين قيمت مناسب و بدون مانع اجرا شود 

تا عشاير و روستائيان کشور با مشکلات کمتري در نگهداري دام هاي 
خود در سالجاري مواجه شوند.گفتني است، طرح خريد تضميني دام 
مازاد عشاير و روستايي در دولت قبل در سال 99 با هدف حمايت 
از توليدکنندگان و حذف دلالان و واسطه هاي غيرضرور تصويب شد. 
در پائيز سال 1400 با روي کار آمدن دولت سيزدهم جواد ساداتي 
نژاد، وزير جهاد کشاورزي، در نامه اي به معاونت امور توليدات دامي 
وزارت جهاد کشاورزي و شرکت پشتيباني امور دام کشور، جزئيات 
بود  اين طرح را که در شوراي قيمت گذاري، تصويب شده  اجراي 
اعتبار داشت،  پايان سال 1400  تا  آبان که  ابلاغ کرد.در مصوبه  را 
قيمت خريد بره زنده نر پرواري به ازاي هر کيلوگرم 62 هزار تومان 
تعيين شده بود که 53 هزار تومان آن نقد و مابقي در قالب خوراک 
دام آماده به دامدار پرداخت مي شد. در اين طرح، به منظور توجه به 
کيفيت، سلامت غذايي و حفظ دام هاي مولد، فقط بره هايي که 40 

تا 55 کيلوگرم وزن دارند خريداري مي شد.

وزير جهادکشاورزي: محصولات آب بَر را با کشت فراسرزميني توليد و وارد مي کنيم

وزير صمت: مي توانستم عوام فريبي کنم!

ما نمي توانيم با کار هاي جزئي تورم را کنترل کنيم

اگر فاصله ارز آزاد و نيمايي از بين نرود، مرکز رانت و فساد خواهد شد

پيشنهاد قيمت جديد براي خريد تضميني دام عشاير در سال 1401 

ميزان بازگشت ارز 
از مرز 80 درصد 
گذشت؛

چهار 
روش 
بازگشت 
ارز 
صادراتي

ايران مي گويد در ماه هاي  رييس کنفدراسيون صادرات 
گذشته با اصلاح برخي سياست هاي اجرايي و همراهي بيشتر 
دولت با صادرکنندگان، روند بازگشت ارز حاصل از صادرات به 

کشور تسهيل شده است.
محمد لاهوتي اظهار کرد: بحث بر سر رفع تعهدات ارزي 
صادرکنندگان از سال 1397 مطرح بود و در اين دوره بارها 
سياست هاي اجرايي براي آن تغيير کرد. بر اساس آخرين تحول 
صورت گرفته که در دولت جديد نيز اجراي آن ادامه پيدا کرد، 
چهار راه براي بازگشت ارز صادرکنندگان به کشور وجود دارد. 
نخستين راه که بخش مهمي از ارز حاصل از صادرات را به خود 
اختصاص داده عرضه ارز در سامانه نيماست که روند آن در 

ماه هاي گذشته نيز ادامه داشته است.
صادراتي  کوتاژهاي  فروش  شيوه  دومين  داد:  ادامه  وي 

به واردکنندگان است که اين شيوه نيز در ماه هاي گذشته به 
خصوص در محموله هاي کوچک تر ادامه داشته است. واردات 
نيز ديگر  به صرافي هاي مجاز  ارز  فروش  و  برابر صادرات  در 
شيوه هايي است که براي بازگشت ارز به کشور در دستور کار 
قرار گرفته است. خوشبختانه در دولت سيزدهم با مصوبه ابلاغي 
از سوي معاون اقتصادي رئيس جمهوري و همکاري که سازمان 
توسعه تجارت با صادرکنندگان داشته است، امکان اجراي تمام 

اين شيوه ها فراهم شده و مشکلات به حداقل رسيده است.
ميزان  اينکه  بيان  با  ايران  رئيس کنفدراسيون صادرات 
ايفاي تعهدات ارزي صادرکنندگان از مرز 80 درصد گذشته، 
بيان کرد: آمارها نشان مي دهد که روند بازگشت ارز به کشور 
با کاهش مشکلات نسبت به گذشته ادامه دارد. در اين فرايند 
کميته ارزي نيز هر هفته جلسات خود را با حضور مسئولان 

سازمان توسعه تجارت تشکيل مي دهد و بسياري از شرکت هاي 
صادرکننده که در اين سال ها با مشکل مواجه بوده اند، گزارش 
خود را ارائه کرده و اقدامات لازم براي حل مشکل آنها در دستور 
کار قرار گرفته است. با مصوبه دو روز قبل بانک مرکزي نيز 
مي توان انتظار داشت که بخش ديگري از مشکلات اجرايي نيز 
برطرف شود.لاهوتي با اشاره به مشکلاتي که فاصله ميان نرخ 
نيمايي و نرخ ارز در بازار آزاد ايجاد کرده، تصريح کرد: بحث 
درباره کاهش اين فاصله از ماه ها قبل مطرح بوده اما متاسفانه 
هنوز راهکار دقيق و نهايي براي آن ارائه نشده است. در روزهاي 
گذشته نيز که بار ديگر بحث افزايش قيمت ارز مطرح شده، اين 
فاصله مشکلات خاص خود را ايجاد کرده است. ما اميدواريم 
تصميم گيران اقتصادي در نهايت به راهکاري برسند که اين 

فاصله قيمت ميان نرخ نيمايي و بازار آزاد به حداقل برسد.


